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    ZDENĚK ZAJÍČEK       

Deset let po povodních roku 2002. Výsledek: Český Krumlov stále ještě není ochráněn před stoletou 
vodou a lidé stále pochybují

Český Krumlov– Pojďme svolat odbornou debatu a nechme Povodí Vltavy, aby nám odpovědělo na 
všechny důležité otázky. Zhruba v tomto smyslu začínají nyní uvažovat někteří českokrumlovští politici 
nad posledními etapami protipovodňových opatření, na nichž se pracuje v centru města už tři roky.

A podle posledních informací to zatím vypadá, že k této debatě mezi městem, Povodím a 
občany skutečně dříve či později dojde.

Jak nyní vnímají lidé účinnost dosavadních prací?
„Technicky to asi smysl má, protože voda není tak vysoko, jak bývala. A to ani minulý týden, 

když bylo v řece hodně ledu,“ konstatoval Piero Gelsomino, jehož kavárna sídlí hned na nábřeží v 
centru města. „A esteticky? To nevím,“ doplnil kavárník. A právě estetická otázka je to, co mnoha 
lidem vadí.

Kritiků ale neubývá. Jedním z nich je i architekt Petr Pešek, jehož připomínky například k 
možnosti narušení spodních vod a přirozených průsaků Deník zveřejnil 3. února letošního roku.

Že se pohnuli už i politici, ukázalo asi i na posledním zasedání zastupitelstva vystoupení 
zastupitele Jana Vorla (Nezávislí a Zelení, druhé volební období). Ten k radním vznesl dotaz, v němž 
mimo jiné řekl: „Dozvěděl jsem se, že protipovodňovým opatřením není konec. Vyjma jezu se budou 
dělat ještě nějaké stavební úpravy na březích a budovat protipovodňové zábrany. V jaké je to fázi a 
můžeme to ovlivnit, nebo ne?“

Už v roce 2007 Deník zveřejnil informaci o tom, že Český Krumlov společně s Povodím
Vltavy na uvedeném projektu spolupracuje. Už tehdy ředitel Povodí Vltavy Zdeněk Zídek mluvil o 
tom, že se počítá se zpevněním břehů, prohloubením a dalšími úpravami koryta a možnou instalací 
mobilních zábran či změnou konstrukce jezu. O něco později pak Povodí prezentovalo projekt na 
jednom ze zasedání tehdejších zastupitelů i s nákresy toho, jak budou nábřeží i ostrov vypadat. Už 
tehdy bylo i při laickém pohledu jasné, že se historická tvář centra zásadně změní.

Zastupitelé vše vzali na vědomí a odsouhlasili. Teprve až poté, co na jaře 2009 vjely do řeky 
první bagry a občané začali protestovat kvůli bagrování naplaveného ostrůvku za Lazebnickým 
mostem, zahájilo město s Povodím jednání o dalším postupu prací.

Se svojí dávkou kritiky nyní přišel i radní Josef Hermann (KDUČSL, nejdéle volený 
zastupitel): „Tehdy jsem hlasoval pro,“ řekl včera s dodatkem: „Problém byl tenkrát v tom, že my jsme 
jako město nebyli zadavatelé. Zadavatel veškerých úprav, které se dosud udělaly, včetně jezu, bylo 
Povodí Vltavy. To si muselo zajistit stavební povolení a veškeré úřední náležitosti. Součásti toho jsou 
stanoviska odboru životního prostředí a památkové péče. Předpokládal jsem tedy, že tyto instituce 
sehrají takovou roli, aby se památková podstata centra Českého Krumlova nenarušila. Nebo že se to 
udělá tak, aby s tím byly spojeny co nejmenší škody. V tomto jsem přesvědčen, že památková péče 
selhala obrovským způsobem.“ Jak Hermann dodal, dnes už je město v jiné situaci, kdy projekt na 
mobilní protipovodňové stěny zadává samo, a má tedy větší možnost výsledné zpracování ovlivnit.

Daniel Vaclík, jeden z projektantů protipovodňových opatření, připomněl: „Samo město Český 
Krumlov si nechalo vypracovat koncepci protipovodňových opatření na Vltavě a v roce 2007 se 
přihlásilo do dotačního programu na Ministerstvu zemědělství.“ Tehdejší žádost o přidělení finančních 
prostředků na protipovodňovou ochranu byla shledána posuzovateli jako rentabilní a oprávněná.

Malé ohlédnutí Deníku:

Už 18.listopadu roku 2007 zveřejnil Českokrumlovský deník jeden z prvních článků na téma 
chystaných protipovodňových opatření: Vedení města a Povodí Vltavy spolupracují při získávání 
dotací na protipovodňová opatření. „Rada odsouhlasila spolupráci na přípravě žádosti o dotaci z 
programu Ministerstva zemědělství,“ potvrdil starosta Českého Krumlova Luboš Jedlička. Projekt na
Vltavě počítá například s odtěžením náplavek ve středu města, se zpevněním břehů, prohloubením a 
dalšími úpravami koryta, to vše v souvislosti s možnou instalací mobilních zábran nebo změnou 
konstrukce jezu. „Opatření na Vltavě se musí udělat všechna najednou. Učinit jen jedno nemá 
význam,“ připomněl Zdeněk Zídek z Povodí Vltavy. „Mnoho lidí si představuje, že když se někde 
jenom prohloubí dno, tak se tím něco vyřeší. Ale není to pravda,“ dodal s tím, že takový zásah 



vytržený z kontextu by si řeka sama do několika měsíců opět srovnala a zanesla. Sedmého července 
2008 rada města schválila text vyjádření města Český Krumlov ve věci posuzování vlivů na životní 
prostředí dle zákona č. 100/2001 Sb. k záměru „Český Krumlov – protipovodňová opatření města na 
řece Vltavě“ pro Krajský úřad – Jihočeský kraj


